
This directive soon become, national in scope with 
SAS’s to al FBI Ftold Offices being ordered by teletype 

on Apil 7, 1968, to participaee and conduct a top priority 

hvestigatocn under their personal supemVisicm. .This meant 

a.1 -Lads were to be affodded immedate, thorough and 

imaginative attention and all iossibilitess from such leads 

exhausted. Also, 24 hours was sett as the period after receipt 

of a lead within which the investigatocn and reporting must 

be competed. Al SAC’s were to bear personal respc:osibility 
for any failure to handle, the investigatocn (HQ 44-38861-153).

c. Progress of the investigation. The breadth of 

thi-s top priority investigatocn is repeatedly evidenced in 

the Murkin files. Ail iihfomant sources - racial, seccuity 

and criminal - were mmeiately alerted and contacted for 

infoCTatfon. The KKK and other hate groups as weH as 

todivdcuals known to have violent irfCLiviiles were checked. 

The fUes were checked for prior threats against Matin Luther 

King, Jr. (HQ 44-38861-2649). Name checks were continuously 

being made on Selective Service records, city and teeppbnie 

directories, drivers lieese bureaus, motor vehicle divisocns, 

fnancial tostiuitoas,, credt records, criminal and civil 

records, marriage Icenses, pU)iic utility rolls, unions, 

common carrier passenger lists and mfcri (e.g. HQ 44-38861-233).

(1) Bessie Brewer's Rooming House. Key information 

was developed early at Bessie Brewer's Rooming House whence
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the shot was fired. Bessie Brewer, Charles A. Stephens 

and WiTHm C. Anchntz were irt&iv-e.lted and a physical 

description of a suspect was obtained.

Bessie Brewer, resident manager Of the rooming house, 

explained that a "John Willard" registered with her A*!! 4, 

between 3:00 pm. and 3:30 p.m. He was first directed to 

Room 8, but rejected it because it had a stove and reftg-- 

erator. Instead, he asked for a sleeping room only and 

accepted Room 5-B in the rear of the hostelry. This ram 

provided a window with a view of Dr. King s room at the 

Lorane Mitel. Mrs. Brewer described the new tenant as 

a white male approximately 35 years of age, 5’11" to 6’ tall, 

weighing 180 pOunds with a medium build and presenting a neat 

clean appearance (Memphis 44-1987 Sub Sec. ^IB).

Stephens, who was in his ram on the afternarn of 

Ami 4, remetf>ers hearing footseeps between Room 5-B 

and the bathroom. He also remembers the bathram bei^ 

occupiai for considerable periods of time - 20 to 30 routes - 

without waiter iurrirg or the toilet being flushed except for 

the last visit:. This last visit etried whtn he head what 

he is certain was a gun shot. Interupteed by the shot, 

Stephens opened his door to the taXW to see a man ilrring 

down the hallway carrying a large wrapped bmdle. As this 

man ran down the hall in the direction of Anchutz, Stephens
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recalls believng that he had seen this person earlier 

that afeenoon with Mrs. Brewer. Stephens described hm 

as a White male of average build, in his 30's, 5'10" to 11" 

tall, weighing 165 pounds and weeing a dark suit presenting 

a neat clean appearance (Memphis 44-1987 Sub A sec. 1).

Like Stephens, Anchutz was a resident of the rooming 

house and in his room at the time of the shooting. Aliso 

Ike Stephens, Anchutz occupied! a room adjacent t:o 'John. 

Willard." He recalls watching television in his room, that 
afternoon when he heard a gun shot. Immdiately, he went 

to the door and as he opened it saw a man running toward him. 

This man covered his face as he ran and carried a blanket 

wrapped bundle. Anchutz aiiressei the man, saying: "I 

thought I heard a shoo." The man responded: 'Yeh, it was a 

shot:." Anchutz described the man as 6' tall with a slim 

build and in his 30's (Memphis 44-1987 Sub A sec. 1).

(2) Coupe Amusement Company. The Coupe Amusement 

Company is located at 424 South Man Street and is just a 

short disanoce from Bessie Brewer's Room.ng House at 422% 

South Main Street. In the recessed entrance to Coupe Company 

a blanket wrapped bundle (presumedly the bundle Stephens 

and Anchutz saw) containing valuable pieces of physical 

evidence was recovered shortly after the shooting.
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The store owner, Guy W. Canipe, and two customers, 

BMr»ll Finley and Julius L. Graham, were in the store at the 

time of the assassinator.. Each was uteeveeeed by the 

FBI and described hearing a "hud" which drew their attention, 
and as they looked t:o see what had happened, they observed 

the blanket wrapped bundle in the entrance. At the same 

time, thiey saw a man dressed in a dark suit walking rapidly 
south on the sidewalk away from the bundle. A few moments 

later, they said, a white compact automode - possibly a 

Mustang - proceeded north on South Main Street at a high 

rate of speed. The male was described as white, approximately 

30 years of age with a medium build, 5’10" to 6' tall and 

weighing 160 to 180 pounds. (Memphis 44-1987 Sub A sec 1).

The bundle, after being discovered at Coupe's doonaay 

by a member of a Memhis Police Department Tactical Squad, 

first came into the custody of Inspector Zachary of the 

Memphis Police Department’s Homcide Bureau. Later in the 

evening of Aril 4, 1968, between 9:00 pm. and 10:(0) p.m., 

Inspector Zachary delivered the bundle to SAC Jensen who 

imtmeiaaely had it flown by agent courier to WgsShlngtoni for 

laboratory examraaion (Memphis 44-1987-610). The bundle 

contained a Model 760 RemingtOTi Game-mater rifle, 30-06 

Aringfield caliber, and a blue zipper bag. The bag contained 

various toilet artides along, with a par of man's underwear
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with laundry tags, a pair of binoculars, two cans of 

beer, and a paper bag bearing an advertisement for York 

Arms Ccqpany,, Ma^ph-s, Tennessee, with a York Arms Company 

cash sal.es receipt dated Apm 4, 1968 (Memphis 44-1987 

Sub A sec 1).

(3) InfomhtCon and Physical Evidence Tracked. The 

investigaton conthnued with emphasis on traohg all physical 

evidence and infComht:Cn:l received. To this end a search 

of all Memphis area hotels and motels was initaated for 

the source of the blanket and bar of soap fond in the blue 

zipper bag. Also, rtgistratCnss at area irns were examined, 

for the unknown suspect who feed the rooming house and who , 

might be driving a white compact automobile. At the same 

tme, the riffee, scope, binoculars, cans of beer, laundry 

tags and other items were traadked (HQ 44-38861-139).

The rifle and scope were quickly traced to the Aero 

Marine Supply Company in Bimninhhmn, Alabama. The rife 

■ was sold to a ’Harvey Low^yer" March 30, 1968. The scope, 

along with a second rife, was purchased March. 29, 1968, 

but ’lownyer” exchanged ths rifle the foUwirg day for 

the one recovered at tie Canipe Amusement Company. Accord­

ing to the Aero Marine sdsman, ”Lownyer" explained that 
he talked with his brother and was advised a more powerful 

rifee was necessary for deer hunting in Wisconsin. However, 
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. a laboratory examination of this returned rifile revealed

. that it was dgged with cosmoline (a heavy grease fiearmi

preservative) and could not be loaled and readied t:o fire 

(HQ 44-38861-432). The salsman also provided a physical 

description of 'lowmyer” Which matched those previously 

obtained (HQ 44-38861-1.80).

The paper bag and the sal.es receipt from York Arms 

Company led agents to the Memphis store where the binoculars 

' were purchased. The York Arms salemon explained that he

~ sold the pair of binoculars at approximately 4:00 pm.

April 4, 1968, to a write male matching the descriptions 

previously obtained (Memphis 44-1.987 Sub A sec. 1). By

checking the manifaccturer's can codes and distribution records, 

the two beer cans were traced t:o Southhaven Minnow Shop, 

Southhaveem, M.ssissirri (HQ 44-38861-1360).

The center of the investigaton shifted frm Mempris 

to .Birmingham on Apil 9, when the search of Memphis inns 

focussed on the Rebel Motel and the Apil 3 registration 
record of an Eric Starvo Gat. It was already known that 
the rifle and scope were purchased in Bimiigham and the 

Gat registretion also pointed to Bimugham. The registra­
tion record aroused interest because Oaat registered for the 

night of Apri 3 only, listed a Birmingham address and drove a 

Mustang with Alabama Iccoise plates, (HQ 44-38861-1.180).
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The possibility of a ink between Eric Starvo 

Git and the unknown subject was pursued in Alabama, by the 

Birmingham and MOoile offcces. In their pursuit they 

learned that'on August 29, 1967, Gat purchased a 19 66 

Wh.te Mustang automobile. The Bureau agents also learned 

that the State of Al^aa issued a motor vehicle operator's 

license in October 1967 t:o Eric Starvo Gat, 2608 Highland 

Avenue, Bimninham, Alabama. The physical description 

obtained from this licensee matched those previously received: 

White male, bom, July 20, 1931, 5’11' tall, 175 pounds With 
blue eyes and brown hair (HQ 44-38861-1180).

When the investigaton moved to Gat's Bimnnhhma 

address it was leaned that Gat lived there in late August 

uxntl'early October 1967. Because of- the length of ths 
contact:, emphasis was placed on developing information on 

Gat's background. Significantly, it was learned that during 

his Bim^nnhhm sojourn Gat expressed an enthusiastic 

interest in dancing and attended dancing school there 

(HQ 44-38861-607).

(4) . Soon after the Bi:^ninhhm:l connection 

was uncovered Los Angeles became a focal point in the investi­

gation. The signifiance of Los Angeles became apparent 

A>pil 11, with the knowledge6 of four facts.

Los Angel.es

One, when on April 11, 1968, the Bureau located Gat's 

abandoned Mustang in Atlanta a search of it indicated that:

-54-

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



Gil.it had had it serviced twice in the Los Angeles area 

(HQ 44-38861-989).

TWo, also incident to the search of the Mustang a 

fragment of cardboard torn from a Kleenex box was fond. 

On it were the names and Los Angeles addresses of Anita 

Katzwinkel and Ginger Nance (HQ 44-38861-989).

Three, laundry markings fom the-recovered underwear 

were tracked to Home Service Laundry and Dry Cleaning, 

Hollwooxi, Caifomia (HQ 44-38861-885). The foiowmg 

day agents learned that the tome Ere Starvo Galt appeared 

in the laundry’s records.

Lastly, a pair of pliers recovered frcm the bite 

zipper bag were traced to tie Romp-age Hardware Store which 

is within five blocks of Home Service Laundry and Dry 

Cleaning (HQ 44-38861-1.1.74).

Since it was known that while in Bimuggam Gat 

pur-sued an interest in dancing, Hl dance schools in the 

Los Angeles area were checked. GgI^s name appeared in 

the records of the National Dance Studio, Los Ageles. 

(44-38861-1293).

Eventually, the dance studio contact prevred to be 

most important because it was through an weevAw with the 

dance studio owner that a photograph Of Eric Starvo felt was 

finally obtained. The owner keyed the agents to an interest

-55-

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



Gilt had expressed in attending a bartending school 

(HQ 44-38861-1066). dhedking the area, the International 

School of Bartending was located and it provided Gato's 

graduation photograph. For the first time, agents were 

able to see and distribute a photo of their subject. To be 

sure of maximm dissemination, the photo was circulaeed among 

the news media (HQ 44-38861-967).

Wile in Los Angeles Gat first Ived at the Serrano 

Apartments and later at the St. Francis Hotel. Persons 

contacted at these locations called him a "lener" and 

described him as a person who kept to himself. A departure 

from this characterization, however, was reported by Charles 

Stein who, at no expense to himself, rode with Git in the 

Mustang from Los Angeles to New Orleans and return.

Stein explained that he and his sister Rita Stein met 

Gto though their cousin Marie Matin who was working as a 

bar maid at the Sultain Bar located in the St. Francis Hooel. 

Gat had mentioned to Matin that he was planning to drive 

to New Orleans and she asked if he would be wiling to give ■ 

her cousin a rid there in order to pick up her chiidbren. 

He agreed, but it was Charles and not Rita who went along 

with Gat (HQ 44-38861-1117).

Notwithstanding the inoornati^m Strin provided, ho 

invtstigate<nl moved no closer to locating Gato. New Orleans
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was scoured for clues and although. Gilt’s hotel and ram 

were located the effort was fruitless (HQ 44-38861-1197). 

Stein also stated Ga.t made several teeephcm calls from 

pay teXehoones along the way but an exhaustive search of 

countless teeephme records, numbers and subscribers 

produced nothug (e.g. HQ 44-38861-3857). Lastly, Stein 

explained that G!t conditonned the ride to New Orleans 

on Charles Stein, Rita Stein and Marie Martin jonang 
George Weilace’s American 'Llicrpenirnt Party. Each joned 

but again the ensuing investigatim of this lead learned 
nothing (HQ 44-38861-1003).

(5) Atlanta.. On Aril 11, 1968, a cities call came 

throu^i to the Atlanta Police Department reporting trine missing 

wh-tre Mustang. According to this caller and another persenn, 

both :ntlevie.wled by the FBI, the abandoned Mustang was parked 

shortly before 9:00 ami. April 5, 1968, by a lone man matching 

Gat’s description. ’ The discovery of Galt’s Mustang itomedately 

caused agents to seek out any additional contacts by GUt in 

Atlanta (HQ 44-38861-989).

Because Ga.it was believed to use .low cost raming houses 

all such estlblSslmlnts were contacted for any sign of hm.- 

Success was found at Jimmie Dalton Gardnerrs Rooming House 

wherre Gari registered March 24, I968. Although Gat was 

nowhere to be found, he had left evidence behind. Found
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in his ram were a booklet, ‘Your Opocrtunties in Lock­

smithing'’ and a collection of maps. One of these map’s 

was of the city of Atlanta with the resickmce of Maritin 

Luther King, Jr., and the headquarters of SCLC circeed 
(HQ 44-38861-967).

Other evidence of Gat's presence in Atlanta was 

received from the Piedmont Laundry where records showed 

he picked up laundry Aoil 5, 1968 (HQ 44-38861-3627).

(6) Galt Identified as James Eal Ray. Knowing; that 
Gait returned to Atlanta after the assassination OH con­

ceivable modes of transportation in, around and out of 

Atlanta were checked (HQ 44-38861-907). However, Gat’s 
trail was cold; there was no evidence as to where he fled 

from Atlanta.

The Bureau became worried because with each passing 

hour Gd^s chances of avoiding capture became better and 

better. Therefore, the hvestigatvve emphasis shifted frem 

foUwng Gilt's trail to identifying Galt:. In an effort 

to accamldsh this the Bureau initiaeed a comparative search 

of three identical latent fngerprnts beleeved to be Gait’s 
(one fngirori.nt was reav/erred from the rfile; a second from 

the binccul^rrs; and a third from the map of Atlanta found 

in Gait's ram) against ftgirornss of white male fugitives. 
To be sure, tie Imitation to fugitves was purely soeculltive.
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However-, the specUlatiin paid off when on April 19, 1968, 

James Earl Ray’s fingerprint card compared identically 

(HQ 44-38861-1575).

‘ With the discovery that Eric Starvo Galt was James

Earl Ray, the -investigaton was redirected to a search 

of Ray’s whereabouts since the time of his April 23, 1967, 

escape from Missconri State Prison. Through the months of 

April and May the Ray-Galt steps were traced. Eventually, 

the Bureau was able to account for Ray's whereabouts almost 

continuously since his escape. Nevertheless, his trail 

remained cold beyond Atlanta on Apd! 5, 1968 (HQ 44-38861­

3509; and see Chronology infra).

In conne:tiin with their search, Ray’s family was 

identified, locate!, physically surve-Ued and period-cally 

hteereewed for rtafomation (E.G., HQ 44-38861-3987). Also, 

priion imates and associates were queried (e.g. HQ 44-38861­

3502) as wsli as his miliary record perused (HQ 44-38861-1616). 

But, no dies developed. Ray’s femly said they knew nothing; 

they had not heard frcm nor been in contact with James and did 

not know of his whereabouts (Chicago 44-1114-27). Prison 

inmates and associates told tales of bounties offered for 

^e death of Dr. King but exhaustive investigation could not 
substtaitiate their clams (e.g., HQ 44-38861-3767).

Frustrated, the Director prepared a memoranda for the
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Attorney General dated May 13, 1968 in Which he explains 

that extensive investigation has not resulted in any new 

developments beyond Atlanta, April 5. Therefore, the 

Director requested authorization for telepine and micro­

phone surveillance on Ray famly mermbrs. The request, •

however, was never acted upon (HQ 44-38861-3509).

(7) Passseoit Search. From an interview with a former 

celmate of Ray’s at Missoul- State Prion it was learned 

that Ray appreciated the ease, with which a person, living 

in Canada could obtain a false passport (HQ 44-38861-3889). 

Though it i.s not dear that the celmate’s comments pre­

cipitated a search of Canadian passports issued since Ray's 

Apri 23, 1967- escape, it is known that on the request of 

the FBI Legat in Canada such a sear-ch was conducted by the 

Royal Canadian Mounted Police. A passport search was also 

conducted, in Mexico and the United States (HQ 44-38861-41445).

Though the search went through a staggering number 

of applications and was based on the comparison of Ray’s 

photograph to those submitted with the replicrtion, it proved 

to be the necessary break in picking up Ray^ trail. At 

9:30 pm- June 1, 1968, The. Legal attache, Ottawa, 

Canada, called the Bureau to advise that after reviewing 

some 175,000 applications the RCMP located a passport issued
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Apil 24, 1968 under the name Ramon George Sneyd Which 

contained a photograph very definitely simlar to Ray 

(HQ 44-38861-4190).

The passport was filed by the Kennedy Travel 

Agency in Toronto, Canada. Incident to theix investi­

gation, the Royal Canadian Mounted Police contacted the 

travel agency and obtained a hand printed note frcrn Sneyd 

concerning his applicatocn. The note together with the 

passport photo and a latent pam print were forwarcedd to 
the Bureau for laboratory examLnatiOT; Which concitdeed that 
Ray and Sneyd were the same person (HQ 44-38861-4262 , 4263).

(8) Ray Apprehended. The Kennedy Havel Agency also ' 

provided infomation that Sneyd purchased a round trip air 

ticket from Toronto to London deputing May 6 and returning 

May 21, 1968. But New Scothndd Yard determined that Sneyd 

turned in the return portocn of the fare and received a 

May 7, 1968 ticket to Lisbon, Portugal plus a $14.60 voucher 

(HQ 44-38361-4319). •

LnmagratfnI auttoritees in Lisbon were mceiately 

contacted. It was horned that Ray had entered Usbon 

May 7 but had exited for London May 17, 1963 (HQ 44-38861­

4725).

Stops were issued by New Scothmd Yard for Sneyd. At 

11:15 a.m, June 8, 1968, Ray was apprehended by offccers of
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New Scotland Yard while he was passing though British 

immigration offices in the London Airport. At the time 

he was planning a fight to Brussels, Belgie (HQ 44-38861­

4616).

2. Alleged C<o:ns>iraciss

Literally scores of aUeged conspiracies were 

communicated to the Bureau. From the date of the assas­

sination in A>ril, 1968, even up to this date, the FBI. 

has been approached by numerous persons with stories 

which purport to identify a conspiracy to kill King. 

These stories involved the widest range of perpetrators 

and participnets as weei as stives. To the extent 

that these leads were pursued, the Bureau was put in 

the rather difficult position of conducting an investi­

gation which ranged far beyond the concrete evidence 

that had already been obtained. When the leads were .

in fact bogus ones,' the FBI-was attempting to prove a 

negative in each reported case. Wth a controversial 

figure, such as Dr. King, the. posssbiliriss of conspiracy 

were numerous. Cnsseuently, the Bureaus credulity 

would necessarily be strained, given its past reiatocn- 
ship with the civil rights leader, unless each story was 

disproved. Yet the Bureau atempted to cover each lead.
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*

As previously stated, each SAC was held personaiy 

responsible for an expected and thorough review.

Based on our review of the files, the task force 

is satisfed that the FBI did a credible and thorough 

job in attempting to identify any possible conspiracy 

or persons who could have been involved in the murder. 

In each of the tllegtti<ns received, the Bureau immeiately 

intievii.ee€dl the person who was the source of the tllegatiOTl 

Where this was possible (i.e. where the source was not 

anonymous). In siUtLtioIS where the comlaant was no it an 

obvious hoax the Bureau then atempted immee&atoly to 
identify the aUeged ptrticitatts and interview ^m 
Where there was not a satisfactory explanation to dispel 

the aUga^on cincerntg; such matters as whereabouts or 

assi<Cittions, the Bureau then would check .further. This 

does not mean that every aHgat:o» was pursued t:i the 

nitrate degree. Judgment: based on experience dictated 

many of the decisicns. '

These judgments were also tempered by a crithal 

factor. Within feen days aft: er the murder, the FBI 

was convitccld that Galt and Ray were the same person, 

that this individual purchased the rife, rented the 

room across frcm the Lorraine Motel, and freed the shot 

that kiieed Dr. King. While there were many other people
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who were antagonistic toward Dr. King and many who 

had apparently disosssed kiliiig him, any successful 

conspiracy would have t:o have involved Ray based on the 

evictee at hand. In all the years follwing the assas- 

sinaton, the investigrtOon has failed to reveal any 

connecton between any aUeged coispirator(s) and James 

Earl Ray including those alleged by Ray himsef. Indeed, 

the overwhelming evidrce inhicaees that Ray was almost 

totally alone during the year after his escape from the 

Missouri State Prison.

We have not addressed.here the Bureau’s handling of 
particular conspiracy leads because of the large number of 

aLleerti<ns involved. Bureaux fil& can be checked for each 

reported lend and the resulting investigator on that lead 

traced t:o its conclusion.
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C. The Story of James Erl Ray

1. Chronology of Ray's Activities On and 
After April 23, 1967

On Sunday, the 23rd of April 1967, after he had 
■ . Aril 23, 1967

served seven years of a twenty year sentience for aimed

robbery in the Missouri State Penitentiary at Jefson .

City, James Earl Ray escaped. When a truck appeared at 

the prsonn bakery Where Ray worked, a bread box was 

carried onto the truck to be delvvered to a nearby prison 

fara. Ray had concealed himmerf inside the bread box, 

and later fed frm the prison truck at a strop prior to its 

reaching the Renz prison farm. (3503; Hue, pp.24-27.) - , 

Ray alregrdly headed first toward Kansas City
April 24-28 

(Huie, p.27). On the third day he burglarized a

trailer sittnng by the Missouri River taking; a blanket 

and food (Huies, p.27). For the next three nights he made 

his way along the rairrcad in the director of Kansas City

*/ Ray has provide varying accountrs of his escape form 
pr^om and of his subsequent activitees prior to apprehension. 
The task foircr'e most credible view of his staements has 
been used here. These admssions of Ray are found in He Slew 
thrLDea^i\_Huie, Willim Bradford, Delacorte Press, New York:, 
1968 (hereinafter, Huie); Ail other citatoons herein are for 
serials in the Bureau's MURKIN file, HQ 44-38861. The task 
force has obtained xerox copies of Ray's corres]rnldrnce with 
Mr. Huie which reflect the adlmseirns cited by Hiie.
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to a city large enough so he would not be noticed and

took a train to St. Louis. He then took a taxicab to
East St. Louis, called a frendi who drove hm to Edwards­

ville whence he caught a bus for Chicago (Huie, p.28).

On May 3rd, Ray secured work for the next eight
May 3 

weeks as a dishwasher and cook's helper at the Indium 

Trail Restaurant in Winnetka, Illinois, and resided at

2731 North Sheffield in Chicago under the name John L. 
. June 5

Rayns. He purchased a 1959 Chysler automobile from 

a private owner on June 5th for $200 (5448). On
June 9

June 9th, he failed a drivers test, but passed the
June 12 test on June 12th (5394). Ray moved from his

Sieefidd address to 1648 Lunt Street on June 17th 
• - June 17

where he paid one week's rent (5118). Ray was issued

a driver's permit in the name of John L. Rayns for the
. June 21

State of Ulnois on June 21st (5394). During tine week 

of June 19th Ray lef his job, and requested that his 
fnal paycheck, be forwarded t:o the Lunt Street address, 

which it was (5118).

Thereafter, on July 14, Ray purchased a 1962
July 14 

Plymouth automoble fom a comercc.al dealer in East

St. Louis, Hinoas, and transferred the icenssed 

plates frm. the Chrysler to the Plymouth (5413; Huie, 

p.39). Leaving East St. Louis on July 15, Ray proceeded
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to Montreal, Canada, via .]niiaiaplis, Dnoit and July 15

Windsor (Huie, p.40). His prime objective was 

allegedly to secure a Canadian passjort (idem p.41).

As John L. Rayns, he registered for an overnight 

stay at the Bourgard Mtel in Dorion, just west of 

Montreal (idem, p.43; 5437x). .

Next, Ray first used the alias Eric S. Gilt July 19

when he signed a six month lease for an apartoent 

in the Harkay Apartments, 2589 Notre Dame East, in 

Montreal (2192; Huie, p.43). Ray then allegeily 

held up a food store steatag $1700 (Huie, p.47).

The foiling day he spent $300 for new clothes at the 

Tip Top Tailors, 488 St. Catherine West, had his hair 
cult and a manicure at the Queen Elizabeth Hotel (Huie, 

p.48). He also ottered! on July 21st a $75 taHor-aade 

mult at the English and Scotch Woolen Company (4692). 

(A month and a half later, by a letter frcm Birrnngham 

dated September 6, 1967, ths tailorng company was 

instnc:tei by Ray to send the fnnith(i^ garment to him 

at his then Biimiingamn address.) Thru days later Ray July 24

ordered three sex books fom Futura Books, Inc., in 

!hgewood, Caiforniai, (2192), and on July 28th, he July 28 

unrolled in a corresIXildeiCl course at the LocksmLthngg 

Institute,, Little Falls, New Jersey (2068). Both matters 

wen paid by Canadian money orders.
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Ray vachtin-d, beginning July 30th, at the July 30-
_ „ , . . ....... August 5
Gray Rocks Inn on Lake Onrmet m the Lautentxan

Mountains seeking, according to Ray, contact with 
a respectable woman to vouch for him on a passport 

application. He was "picked up" by a female Canadian ’

Government- employee and her girffrinnd and spent- the. 

next few day's with them before leaving on August 7th;

The two women foiowedl, stayed overnight:- with Ray in August 7

Montreal on August 7th, and then returned t:o their 

resddncces in Ottawa (Huie, pp.5L-53; 5402). On 

August 9th, he purchased by money order a formula for August 9

macing glass for a two-way mirror (2192). Then, on August 19

August 19th, Ray visited the government employee i.n

• Ottawa, but did not importune her to assist him on his 
passport application (Huie, p.54).

During the approximately two and one-Ihlf "Raoul"
_ contact

months of Ray’s stay in Canada he relates meeting an dates July 18-
‘ . Aug- 8 & through
underworld character named "Raoul". After negotiations, Aug. 18

Ray stated to author Huie, that he engaged in sm^gling 

opeflti<ns with "Raoul" and then proceeded to Bimninghmn

to meet "Ratu." at the latter's dir-ctioi. M-hiwhld> Aug. 18-20

he stayed at the Town and Country Moel, Ottawa, from

August 18th to August 20th (5502). Whatever may be
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the truth of the story, Ray left Montreal, met his 
brother at hforthbrcoke, Illtoois, gave his Plymouth 

car to his brother Jerry Ryan, (5413), proceeded 

frcm Northbrcoke or Chicago to Bimighhan, stayed 

August 26th at the Granada Hotel, 2230 Fourth August 26

Avenue as John L. Rayns (5400; Huie, p.61), and that 

same day also took a room in the name Eric S. Gat ’

at the Economy Rooms, 2608 Highland Avenue (2324). August 28

Two days later Ray, as Gat, giving the Highland 

Avenue address, rented safety depoit box No. 5517 

at the Main Office, Bi^niggaan Trust National Bank 

(2323; Huie, p.62). The access record on this '

box shows entries at 2:32p.m. on August 28; from 

1:52p.m. to 1:56p.m. on September 5; from 11:05 

to 11:08a.m. on September 21; and focm 10:16a.m.

to 10:19a.m. on September 28 (2323).

The purchase of a White 1966 Ford Mustang was August 29-30

accomaished at the end of August by answering a 

newspaper ad on the 29th of August and paying $1995 to 

cash to Wiliam D. Paisley on the 30th (628). A.1 

this checks With the car purchase chronology Ray . 

himsef admtted to author Wiliam Bradford Huie 

(Huie, pp.61-63; Ray’s self-seivug attribution of 

"Raco!!” as the one Who directed him to buy the car 

and who supplied the cash is uncorroborated).
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Ray as Eric Starvo Gilt:, applied for and was September 6

issued Alabama driver's Hense No.2&£947 (4143).

The signature matches the other handwitnigs of tie 

same name (4143). At some point during his; stay in 

Biimmghan, Ray purchased a. .38 revolve which ras 

found on his person on his arrest in Heathrow Airport, 

London, Efland (1422).

On September 12th, Ray enrolled for 5 weekly •September 12

danC;e classes at the Continental Dance Club Studios 

(2324). The Modem Photographic:- Book Wishng

Co. Inc., of New York City received a coupon order September 26

from Eric S. G^t for a photo book (633) and a letter 
by Ray as Ga,t written September 26, asking that the '

book not be sent as he was moving aad would give the 

changed address later (4143). The handwrtng was 

identical with Ray's (4143).

Ray purchased a bank draft ftem t^ Exchange September. 28

Security Bank, 5 points’ South Branch, Biminhhmn 

payable to the Settlor Bulk Film Co. of Chicago md 

this accompanied an order cn that company for a Kodhk 

Super 8 movie camera, a projector, a splicer and a 20 

foot rremote control cable; price $337.24 (1135). Then 

Ray typed a note to tte flm company seven days
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later in which he acknowledged receipt of the itms 

he had ordered but returned the movie camera as the

wrong one; hie stated hie was leaving for Medico on 

October 7, and would send a new address to which 

the correct movie camera could be forwarded (4143).

on September 30th, Ray paid only for Ws ram (2118).' 

Ray, as Galt, was issued Alabama Ice^se tags 

No.1-39993 for 1968. He left Birmingham for Mexico

October 6

on October 6 (Huie, p.66). On the 8th of October, 

Ray purchased a 30 day Mexican auto ins^raacce policy 

(1904). He reached Acapulco on October 10th, proceeded 

to Guadalajara on October 15th and left tliere on

October

October

8

10

October 15

the 18th for Puerto VallarH, Jalisco, Mexico, 

arriving in Puerto Vallara on the 19th (5496). He 

registered in Room 212 of the Hotel Ro at Morelos 86 

on this date; his "Gilt” signature and writing ratch 

his other Git witngss (4143). Giat typed a letter 

to the fib company to ask for a refind to the Puerto 

Vallara address in leeu of the Kodak move camera

October

October

October

18

19

22

which had been railed meonhhle to his vacated

Birmingham address (4143). Again the writer signature 

on ths note matched the string of "Galt” signatures. 

(4143). For some reason (Huie says Ray said hie wanted. November 6-1.3
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a week in a more expensive room in a hotel on the 

beach.) (Huie, p.81), Ray switched hotels, going 

from the Rio to the Hotel Tropicana (1219). He 

spent most of his time in the period frcm October 

19 to November 13, 1967, with a girffrinid, Ima 

Morales, whose, true name is Manuela Aguirre Medrano 

(1219), and possibly another female named Nina 

(Huie, p.8).
Ray left Puerto Vallarta and drove to Los 

Angeles where he rented an apartment at 1535 North 

Serrano Avenue on the 19th of November. (668; Huie, 

p.85). He then wrote a typed letter to the Siupeior 

Bulk Fim Company, Chicago, to forward to his raw 

address the re.6nd due him for the undelivered Kodak 

move camera; the signature on this letter matches 

the other "Gaat" signatures. (4143).

In this second week of his st:ay in Los Angeles, 

Ray began a series of six vi.si.ts to a clinical 

psychologist, Dr. Mark 0. Freeman, in hopes of 

overcoming his shyness, gaining social confidence, 

leamwg sel£-hppnosss to gain relaxaticm, sleep and 

rcmeher things better. ' .

November 14

November 19

November 27

December 14

November 27

November 30

December 4, 
6, 11, & 14
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ApparettiLy, in a further sclf-mprrovmeit step, 

Ray extolled in a course of dancing instructions with December 5 

the owner if the National Dance Studio, 2026 Pacific 
Avenues, Long Beach, GlCifomCa (4143). On December 

13th, Ray wrote his Birmingham bank to dose his December 13

safety dejprsit box (2323). He paid $100 on the December 14

dancing lesson contract on the 14th of December, Heft 

laundry at the Avalon Cleaners & Laundry, mc., 

5662, HcHwood Blvd., Los Angdes, on the folLownig Decoder 15

day-ticket No.31053 and laundry mark "20Rf3" made 

by a Thermo Sed marking maclhine (4143); and also 

on December 15th Ray, as Gat still, began a round 

trip drive with Charly J. Stein, 5666 Frank-in 

Avenue, Los Angeles, to New Orleans in Ray's wdte 

Mustang to pick up Stein's sister's two small children 

(4143). Stein and Ray arrived in New Orlons on the December 17

17th, the Utter registering at the Provincial Hotel, 

1024 Ohartes Street, Room 126 (5399). The "Gat" 
registraticn card signature matched the strug of 

such signatures in Ray's odyssey and he further '
recorded that he was drivug a Mustang with Alabama 

Iccese No.1-38993 and gave his address as 2608 

Highland Avenue, Birmingham (4143).

-73-

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



Ray checked out before, the 1:00p.m. checkout 

tme on the 19th and, with the two chilchen and 

Charles Stein, made the return trip to Los Angeles 

arriving by the 21st of December when he took the 

first of the series of dancing lessons he had 

signed up for. The next, day he picked up his 
laundry. Four more dancing lessors are recorded 

next (4143).

On December 28, 1967, Ray first indicated 

his interest in immig-ating t:o Africa, and more 

particularly to a White ruled area, by writing a 

letter of inquiry to Mr. John Acord, Chainrain, 

Ameican-Southerm African. Qounil, 800 Fourth Sit., 
S.W, Washington, D.C.; the signature of Gat 

matched up with the other Gat writhgs. (4143).

Ray said he visieed Las Vegas on New Year's 

Day. (Huie, p.96). Dance lessons are documented. •

on the 2nd and 3rd day’s of 1968 (2325). Gat 

bought Bank of America money order No.O799 18037 

in trie amount, of $15 from the Holyrood Western 

Branch payable to the Locksmithnng Institute (2325). 

The FBI lab made the usual writing; match up on the 

signature (4143). Meanwhile Ray showed up regularly 

for dance lessons (2325). On January 19th Ray signal

December 19

December 21

December 22

December 25, 
26,27628

1968
January 1,263

January 8

January 9,11,15, 
16618
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up for a bartending course at the Iett:eatO:na.l School 

of Bartending 2125 Sunset Boulevard (2325); his 
application signature fits his otter Gat: signatures 

(4143). He left his laundry at the Home Service 

Laundry and Dry Cleanng Co. at 5280 Holyrood Boulevard 

(2325, cites laundry list No.3065 in E. Git’s name 

with Thermo Seal sticker 02B-6, the marking on the 

T-slhrt and shorts in the bag abandoned at the front 

door of Caiipe's Amusement Co. in Mamtas, Aprl 4, 

1968).

On January 21, 1968, Ray changed his lodgings 

to Room 403 ^f the St. Francis Hotel, 55313 Hollywood 

Boulevard (2325). On the 22nd and on the 23rd, 25th, 

29th, 30th, 31st, February 1, 5, 6, 8 and 12, Ray 

regularly ateended dance lessens (2325). He attended 

bartendu-g school though to March 2, 1968. He bought January 29

two Bank of America money orders on the 29th of January, 

one to place an ad in the Free Press solicitng a 

female pen pal and the second to pay for a mH 

-fcHwardng service (1500). Each transaction created 

a handwitng match as did a B^nk of Ameri^ money irdtr 

No.0799 17281 payable to the Licksm.thieng Institute, January 31

Little FaUs, New Jersey (2325).
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Ray’s 1966 White Mustang with Ahloma license 

No.1-38993 registered in Alabama under the alas 
Git was serviced on the 13th at a Chevron Station, 

1506 North Normandie Avenue, Los Angeles With milage 

at 34,185. Another undated serving some 200 miles 

later occurred at Cnrt Fox Ford Co., 4531 HoUwood 

Boulevard in Los Angeles (2325).

Ray atempted to increase his social life, by February 17

writnig and sending his photograph to a woman Used 
by "The Locca Swinger” which Isstng was secured ior 

$1.00; Ray in fact wrote 5 such letters (4143). The

GR signature was added t:o the FBI’s matchups and February 26 

Ray’s photograph secured. For reading material, 

Ray ordered books from Futura Books paying by money 

order No.O799 19430 on the 26th. (1500). The 

signature matchup was made (4143). On this same day 

Ray made a money order payment No.0799 19701 to the 

Locksmthing Institute (2325). He sent another, 

No.0799 19704., ior the ’Locksmith’s Ledger” with 
matching signature (2325)); he sent two money orders, 

Nos.0799 19702 and 0799 19703, and a letter order to 
Tiifiny Enterprsees, 8512 Whitworth Drive in Los Angeles, 

a mail order house, ior one pair oi Japanese handoffs 

(1500), with signatures matchable on two oi the three 

documents (4143).
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At intervals in his stay in Los Angeles, Ray 

had plastic surgery done to change his appearance 

(author Huie puts this treatment as on March 3, 7 and 

11, 1968, Hue, pp.107-8); he visied a psychbogist- 

hypncotst. Reverend Von Koss on January 4, 1968 • 

(Huie, p.102), and allegedly same seven other ’

psyclhatrists, hypnoiss or scientologiste. 

According to author Huie, he frequented a bar known 

as the Rabbit's Foot Club and on one ni.ght became 

invovvd in a 'racial argument foUwed by a mugging in 

which he had his wOlet stolen and lost his suit -jacket, 
car keys and drivers lcensl (Huie, p.96-98). According 

to author Huie citing Ray as his source, Ray tetephond 

Alabama and had a dupLicate icons'! issued; ths was 

fowardd f»m his former Bimnngham address to California 
and received then about March 10, 1968 (Hute, p.98).

"Gat" was graduated ^ the bartending school March 2

on the 2nd of March. His picture was taken with the 

school operator and Ray deed his eyes to mOce recogni­

tion more difficult (4143; Hute, p.104).

A postal money order No.1,916,211,778 was sent March 8 

to the Locksmithing Institute as a periodic payment on 

the corre'pxnntence course Ray was taking (1428). The 

signature matchup was made. (4143.) ’
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T

Ray listed a change of address on March 17 

with the St. Francis Hotel, giving hili forwarding!; 

address as Geier^l D^ivery, Main Post Office '

Atlanta, Georgia (4143). Pesumalrtee-eft 

Los Angeles in ha whxe Mistang on this date, 

proceeding to New Orleans where he left a box 

of clothing for Marfo Matin’s Little daughter, 

Marian de Grassee, at Qhurl.es Stein's cousin 

There^ Stone’s residence, 4019 Royal Street (4143;

■ Huie, p. 108).

From New Orleans;, Ray drove to Selma, Alabama March 22

(5502), (where Ray began to stalk Dr. King according 

to Hue's statement of Ray’s adm.ssion on this) and, March 23

after an overnight stay there,, he wet on to Montgomery, March 24 

to Bimigghan and finally to Atlanta, Georgia (Huie, p. 

112). .

In Atlanta, Ray rented room No.2 in a rooming March 24- 

house at 113-14th Street, N.E. from the operator, 

Jmmy Delton Garner (1033). He stayed there until March 28 

March 28 on wh-ch day, while still in Atlanta, he 

purchased U.S. Postal money order No.5,615,057,923 pay­

able to the Locksmthng Instiutee (1428). The 'Gat 

signature was a matchup (4143).
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On the 29th Ray appeared at the Aenmarine Supply 

Cotipany, 5701 Airport Highway- in Bimwgram, Alabama, 

and using the alas Harvey Lowm/er purchased a Remngton 

.243 caliber rifle, Model 700 with a 2x-7x Redfield . 

telescopic sight mounted on lt (432). Almost certa^y 
because the breech of the .243 caliber weapon was . caked 

with a hardened preservative (cosm>line) and could not 

be loaded, Ray returned it the foiling day (not having 

- fired it). He explained that his ’brother” didn’t Ike 

it, and exchanged the .243 ri-Tie for a Model 76°, 3°-°6 

caliber Remington. The scope was transferred t:o the 

latter rife. Throughout these tr<osactOons the package 

for ether rife was a Browning shotgun carton wh-ch was 

large enough to hold the scope-equipped Remngtcnas^ (432).

The Atbnta rooming house operator, Jmmy Dmon 

Garner stated he had Ray print Kis name (Eric S. Gat) on 

an ol.d envelope at Garner's request so that Grner could 

transfer the name properly to his official records; de. 

handprintnag Us a matchup with other Galt-Ryy printnig 

samp-es (1033). •
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Using the name Eric Galc, Ray left his laundry 

and dry cleaning at the Piedmont Laundry pickup 

statom, 1168 Peachtree, N.W. in Atlanta (4143). TWo 

days later, as Eric S. GOt, Ray on Aril 3 registered 

into Room 34 at the Rebel Motor Hotel, 3466 Tamar 

Avenue, MemPd.s, Tennessee (the distance between Atlanta 

and Memphis by the most convenient route is 398 mil.es); 

be gave 2608 Highland Avenue, Birmingham as his address 

and he noted on the registxatOn card that he was driving 
a Mustang With Alabama license No. 1-38993 (4143). His 

signature was a match t:o the other identified Git signa­

tures (4143). On ^ds same day, Ray pur-chased a safety 

^ and shaving supplies at the Reell Drug Store in 

the Whitehaven suburb of Memphis (Memphis 44-1987 Sub A- 

Sec. 1; Huie, p.129).

Ray left the Rebel Motel-before the 1p.m. •

checkout tme on ApII 4th (4143). At some point 

between 3p.m. and 3:30p.m. on the 4th, a man 

generHy answering Ray's desciptOn rented Room 5-B 

at 422 1/2 South Main Street, Memphis, in the name of 

John Willard (icem. 33). Ray admits to having been in 

the room with 'Raoou." whom he first said rented the 

room using the "Willard" alias he, Ray, supplied (Huie, 

p.115). In another letter to Huie, Ray states he himeef

Apil 1

Anil 3

Apil 3 .

AtH 4.

3-3:3(p>.m«

4:00p.m.
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rented the ram using the alas John Willed (Huie, p. 

30). Ray went out to the York Arms Company Store Own 

located at 162 South Main Street and purchased a pair 
of BuSheel binoculars for a total of $41.55 (4143);

Ray was identified by the saleman at York Arms and 

Ray admits to having; been to the sports store and to 

having wade the purchase of the binoculars (Huie, p.

115) . By 5p.w. at the latest, Ray had -returned! to 

the rooming house, parked his Mustang and had taten ,

his zipper bag and bedspread to Room 5-B (Huie, p.115); 

by necessary feenca, because it was admittedly .

brought down from there and dropped on the sidewalk, 

the 30-06 rifle had been taken up t:o Room 5-B at this 

tme or just before Ray's trip to the York Arms Co.

Store (See Huie, p.114 and p.131; 4143).

As detailed in the discussion of the course of 

the FBI investigator ante at pp. 48-50, Cte a^a^hi Hed 

fom the common bathram at the rear of the rooming 

house after firng the shot that kiHed Dr. King. The 

assassin could have cleared and undoubtedly did dear 

the corritfor and the stairs to the street in about 45 

seconds. In another 15 seconds at the outside he could 

have reached and undoubtedly did reach Ray's white

6:03:50p.m.
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Mustang after dropping Ray's bag, the rifle Ray bought ' 

and bearing only his fugerprutss and the bedspread Which 

Ray admits taking up to Room 5-3 (Sttff reenactment;

Huie, p.115). According to a rostt•iornVctiOn statement- by 

Ray to then Special Agent in Charge of the Memphis Field 

Office, Rrtbert Jensen, roomer Charles Stephens had a 

good look at Ray in tile rooming house (5622; Interview of 

Robert Jensen, July 7, 1976, App. B).

. On the street Guy Warren Caiipe, Jr., in his place 

of business, Canipe Amusement Co., at 424 South Main Street 

heard a thud near the front door of his store, looked up 

to see a White mile walk rapidly past his store going 

south (right to left to someone inside the store:) and, 

With the. two customers in his stiore, went .to the. front 
door Where they observed a. smai White car, a Mustang 604pm..

according to the tWo customers, pu.1 aWay going north 

(left to rrght:) f°m a curb si.de. parking place just south 

of Canipe's stiore (Memphis 44-1987 Sub A-Sec.l; cf.

Huie, p.131).

According- to Ry’s admission to author Huie, Ray Aril 4, 
1968 

drove south into Mississippi and then turned east though 

Bimtiigham reaching Atlanta about 6a.m. on April 5th Appil 5,
1968 

(Huie, p-132). He abandoned the White Mustang. On the
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table in the room at the Atlanta rooming house, be left 

a letter about South Africa fom the John Birch Society 

in Ca.ifomi and a copy of the Free Press from Los 

Angles to divert the FBI's attention to Caifornai 

wule he fed to Canada (Huie, p.133). Ray picked up . 

his laundry at the Piedmont Laundry pick-up station at 

1168 Peachtree N.E. in Atlanta on the 5th of Apri (4697). 

He then took a bus departing Atlanta just after noon on 

trie 5th and arrived in Cincinnati at about 1:3te.m. on 

tie 6th of Apiil.. fr a one hour layover Which he 

stated he spent in a tavern near the bus depot, Ray 

continued by bus to Dtroit Where he arrived at about - 

8a.m. (Huie, p.135). He crossed by taxi into Canada 

arrivng in Windsor an hour or so before noon and 

proceeded from there to Toronto by train arrivng at 
about: 5:00pm. (Huie, p.135). He rented a room at 

102 Ossington Avenue without giving his name (5502;

Huie, p.135). -

On the 8th of Am Ray began the process of 

securing a Canadian passport. He picked two names, 

Paul Edward Brigman and Ramon George Sneyd, from the 

announcements of births in newspapers for the year 

1932 ^t the public library (Hine, p.137). He made an

Am 5, 
1968 

between 
9:00a.m. & 
10:00am.

approx.
1:00p m .

Apri 6, 
1968 

1:30a m . 
■ 2:30a m .

between 10 
and 11a m .

approx .
5p .m .

approx.
6p.m.

Am 8, 
1968

April 10, 
. 1968
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application for a duplicate birth certificate in each of 

these names on April 10 and on the foliwing day had April 11, 
' 1968

a passjort picture taken in th^ name of Brigman and 

then to provide a separate milng address for the

expected repies as to Sneyd, he rented a room, at: , Aril 16,
' 1968

962 Dundas Street in the name of Sneyd. on April 16th 

(5502; Huie, p.141). On th.e same day he executed an 

application in the name Paul Bridmam with his, Ray's 

102 Ossington Avenue address as the person to be. 

notified to case of emergency (Huie, p.143). The 

Kennedy Travel Agency of Toronto handled the processing 

of the applicator for Ray (5502). On the 19th Ray Apri 19,
, 1968

moved to the Dundas Street address (5502).

1he fngtirrntss of "Eric S. Gat" were fond to AtH 19,
. 1968

be a match with those of James Earl Ray after a search

of the print file on Fugitive Felons.

According to totter a1ie he gleaned from Ray that

Ray visieed four bars on the 21st in order to watch the

TV show 'The FBI" (Huie, p.1.47). He found the show tuned 

in at the fourth pltoe he treed and learned that he had. 

made the Ten Most. Wanted List with an inteinit0nall "look- 

ouf'as to Ray (Huie, p.147). He checked cult of the 

tesingtcni Avenue room on the 19th (Huie, p-147).
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On April 24 the Canadian -passport in the name of 

Ramon George Sneya was issued to Ray (Huie, p.148). Ray 

purchased a round trip ticket t:o London and departed 

on May 6, 1968 (Huie, p.1.49). From London Ray took a 

pkine to Lisbon where he spent.-10 days looking for a ' 

passage to Angola (Huie, p.150). When he was unable, 

to do so hie -rearmed to London after first getting his 
passport replaced at the Canadian Embassy in Liston to 

correct the speimg of the name Sneyd (instead of Sneya) 

(5502; Huie, p.150).

Ray rearmed to London and spent his time trying 
to fund a way t:o join a mercenary force (Huie, p.150). 

To ths end he bought a plane ticket to Brussels and was 

in the process of meeting his plane at the Heathrow Airport 
when he was apprehended on June 8, 1968, by detectives fm 

New Scotland Yard (4346,4368; Huie, p. 150-151). The arrest 

was made on the basis of use of a fradulent passport and 

carrying a concealed weapon, i.e., the loaded .38 caliber? 

Japanese-nake revolver -fond on his person at Heathrow 

(4346,4-368; Huie, p.151).

This chronology has been compiled frcm data in FBI 

reports and Ray's letters to author Wiliam Bradford Huie. 

It was hoped by the task force that we would have an

Apil 24, 
1968

May 6, 
1968

May 16, 
1968

May 17, 
1968

June 8, 
1968
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opcpor-un’ty to go over the facts with James Earl Ray 

himself. Accordingly, after the Unted States Supree 

Court denied hie petitOon for a wit of certiorari, on 

December 13, 1976, a verbal request was made to Ray's 

Attorney, James H. Lesar, for an opjoottuity to interview 

Ray. Leear stated that he was witng Ray a letter that 
day and would advise him of- our desire t:o interview him 

and leave the matter up to him (Interview of James H. 

Lesar, December 14, 1976, App. B). Also, the task force 

sent Ray a letter on December 15, 1976, via. his attorney 

requesting an interview (See letter to James Earl Ray, 

December 15, 1976, App. A, Et.14). Wile no answer to 
our letter was received, Ray sent the task force a copy of 

a letter addressed to his attorney. Ray attached a copy 

of a comlaint he recently filed in a civil action and 

stated in the letter to his attorney that: "I agree w.th 
your advice opposing the interview. It would appear that 
this would only be in the interest of the J.D. and their 

book writrng collaborators, e.g., Gerold Frank, George 

McMllam, et al.” (See letter to James H. Lesar, December 20, 

1976, App. A, Ex.15).

- Absent a statement to us from Ray, four existng Ray

explanations were compared and are here briefly noted.
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• First:, no one, ocher than his attorneys tailed with 

Ray before trie plea bargaining resulted in his convection 

Of the First Degree murder of Matin Luther King, Jr., and 

sentencng in open court on March 10, 1969, before Judge 

W. Preston Bittle, .Criminal Court of Shelby Oornty, 

Tennessee (See Transcript App. A, Ex.16). At that- tme, 

on vor dirre, Judge Bartle asked Ray: "Are you pleading' 

guity to Murder in the First Degree in this case because 

you killed Dr. Matin Luther King under such cirutnasaacoes 

that would make you legally gdky of Murder in the First 

Degree under the hw as explained to you by your lawyers?"

Ray answered: 'Yes.”

Ray then acknowledged that he was pleading guilty 

freely, voluntarily and understandingly. He and his 
attorney, Percy Foreman, initiald^ the copy of these 

questions and answers. Ray also signed a detailed ‘ 

stipulate confessing that he fired the fatal shot (5506).

The task force observes that the only way one can 

be "legally guity" of first degree murder is when one 

accomplishes, or aite or assists in the accomplishment, of 

the wrongful killig of a hewn being with premeditation 

and ralice afored-ought. Thus, Ray has .judicially confessed 

that he ta&d to and did k.11 Dr. King.
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Second, Ray relaced in writing co author Huie a 

story of his odyssey from Missouri State Prison to Memphis 

which acknowledged that he bought the murder weapon, made 

his way to Memphis, rented the ram there at 422 South 
Man on Aril 4, 1968, using the alias "John Willard," 
waited in the Wh.te Mustang, and drove "Raad." away fom 

the crme scene after thie murder welly unaware of- the 

Riling of Dr. King. In this verson "Raod", or "Renal”, 

is the mysterious kiHer whom Ray thought to be an 

internatond gun-nmer; Ray bought the murder weapon for 

•Rod” thinking it was to be displayed to prospects 

Macican buyer’s in Room 5-B of the ,f:lor house” on South 

Main Street (Huie, p.130-131).

Third, in a statement read on a program of Station 

KMOX-TV St. Louis, Missouri, in August of 1969 by his 
brother Jerry, James Earl Ray was quoted as dhging that 
he was the innocent victm, ’’the fall guy” of a scheme by 

the FBI (Memphis 44-1987 Sub M-665). This description of 

the orme contains no reference to Rood.

Fourth, the must recent story available to the 

task force is reported as the result of a four hour interview; 

by Wayne Ohaatain, Jr., for the Paccfic News Service, 

October 20, 1974. It is to the effect that Ray was ’’set up
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as a patsy" for 'Raxii." It proceeds along the same Inees 

as the tale told by Ray to author Huie that there was to . 
be a meeting at the rooming house at 6p.m. with an 

inttanatOnal gun runner. Ray was instnoedl by Raoul to 

have the white Mustang at the curb for 'RaoX's" use that 
evening. Ray, however, drove away frcm the area at about 

6:00pm. to get air in a low tire and found police swarming 

all over toe place when he treed to return at 7:05p.m. He 

cold not park, was turned back by police and learned only 

^ drtong IO) miles into Mississippi that he had been 

associated with toe men who kiUed Dr. King (The Assassinations, 

Dallas and Beyond, Edited by Peter Dale S<»tt, Paul L. Hock 

and Rissel Stetler, Random House, 1976, pp.315-317).

The task force vies toe exculpatory content of these 

varyhg and patently self-serving tales to be unbelievable. 

The varying details are materially ielf-refotng. Ray first 

admits fol' guit. He then says he waited innocently at the 

curb and took of after toe toot with 'Rao^" as a passenger. 

He next: says he was toe catspaw of toe FBI. And fnally, 

he and the Mustang were.not in the area when the shot was 

fired and he never saw "Rad" after the event.

The eye witnesses to the "get away", saw only one 

man who resembled Ray. The man left in a hurry in a white 

Mistang as Ray admtted doing in version number two. We 

concluded Ray was lying about the existence of a "Raoul".
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Ray's stipulate! judicial confession comports in 

detail with the facts disc^oed by the investigation and 

the failure of tie self-serving stories persuasively 

undermines the likeihood of any conspiracy.
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2. Motive

James Earl Ray, torn 1928, was raised under 

difficult rircmi5baness. His parents were pttr, unedu­

cated and generally resit^d in areas scrrtcinided by 

criminal activity'. Ray did ntt achieve a high school 

educititn, nor did he attend any vc<crtitnbl institution*  

After enlisting in the army in 1946, Ray did .ntt met the 

military*s  standards and was discharged in 1948 for late 

tf adaPability. (HQ 44-38861-3333, 3987).

*FBI .fries disetosed that James Earl Ray has an IQ tf 105 
(HQ 44-38861-3503).

Thus, at the age tf twenty-cne, he had a very limited 
idurrticn, was ntt teamed tr Sdlhd at any particular jtb, 

and was a reject tf the mlitery establishment. Thereafter, 

he prcr:eeded tt participate in and be apprehended! ftr a 

number tf criminal brticni ftr which he wtuld be jncarcerraedii 

ftr fourteen tf the next eighteen years until his escape ftm 

the Missouri State P<cn.tentibry in A?pil 1967. .Ray’s temmal 

activities iurlCufed rcbbery, forgery and burglary (HQ 44-38861­

4143). He was ntt kntwn tit have been involved in crimes where 

victims tr witnesses were physically hamed.
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In March 1968, James Earl Ray was forty year’s 

old and was never known to have had a serious relation­
ship with a man or woman during his addt Iffe. Alhough 

he was about to commit a very infmous crime of assassina­

tion, neither his chidhood, his mlitery year’s nor his 

a^t life of crime and imprisoment sicnflfd such action. 

His criminal activities were noir those of a hired or seef- 

accom^lished premeditated murderer. Why then would James 

Earl Ray murder Dr. Marin Luther King, Jr.?
An analysis of Ry's prison records and interviews 

with his prison inmates reveals some probative facts with 
respect to a m>oive. For example, in 1955 Ray was incar­

cerated in the federal penitentiary at Leavenworth, Kansas, 

for forgery of post office money orders. On September 12, 

1957, Ray was approved for the honor farm at Leavenworth, 

but was never transferred there because he refused to Ive 

in the integrated dormtory at the farm (HQ 44-38861-1678). 

Thus, he was supposedly wiling to sacrifice ths beelnt 
and its accompanying privileges to avoid association with 
black prisoners. .

An hmate with Ray at Missouri State P^lntlntifry 

for approximately thru years, stated that Ray hated 

Negroes. He further stated that Ray had said that- 

all the Negro prisoners inside the penitentiary should
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be killed. He also responded that on several occasions 

Ray had said he would kill Dr. Motin Luther King, Jr., 

if the price were right. In 1966, there was a riot at 

the pexnitentia^. Three blacks were kiled. Ths umate 

would not state Whether Ray had participated i.n the 

killings. He did say that, if Ray had sit,'he would '

definitely know who had killed the prisoners. He also 

said that he would not be surprised if he acted without 

being paid for the killnng. It should be notd that another 

prisoner who was a chef at MSP and Ray's boss for six years;, 

stated that this inmate was a good friend -of Ray and he al-So 

hated Negroes. (HQ 44-38861-4443).

A second inmate with Ray at the Missouri State 

Penitentiary from 1960 unnil 1965, clamd that he 

recalls that Ray was glad when President Kennedy was kiied 

and stated "that is one nigger-lovngj S.O.B that got shot". 

The prisoner also advised that Ray dislikced Negroes. During 

the tme period when King was leading deimnsttratinss and 

marches Ray would become aggravated and upset when reading 

this information in newspapers to the point that he would 

. curse King and the Negroes. He further stated he had hoard 

prison rumors that Ray was supposed to have kiHcd three 

black prisoners at the penitentiary-. Finally, he ^a^d
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that in 1963 Ray made the remark that he was going to 
gelt Matin Luther King when he got out of prison.

(HQ 44-38861-2678, 2791). •

A third inmate at MSP from 1962 until 1965, 

desorbed Ray as a "lone wHf" who never trusts 

anyone. He stated that Ray was a racist and was heard 

many times discussing his dislike of Negroes. Another 
prisoner became acquaints with Ray in 1965 and said that 
Ray commented if he ever got out of jail he was going to 
make himsef a "bunch of money," and Ray further said a 

"Businessmen’s Association" had offered $100,000 for 

killing Motin Luther King. This prisoner said that 
Ray did not know what the "Businessmen's Associiatilon" 

was, but he intended to find out. (HQ 44-38861-4143).

A ceimate with Ray in 1955 at Kansas City who 

later served prison time with Ray at Leavenworth, Kansas;, 

was also incarcerated with Ray at MSP. He, stated that 
during the period when President Kennedy was assassinated 

the movements of Dr. Martin Luther King became the topic 
of conversation at the petitentiary. Many primers heard 

that busnniimeen had raised a considerable amount- of money, 

about one mlHon dollars, as a bounty on King’s head. He 

further stated that Ray mentioned a dozen times that had he 

known about the bounty on John F. Kennedy's head and 

had he been fr^ he would have collect^ it; and, if he
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got cut in time and King were stt’il alive, he would get 

the bounty on King (HQ 44-38861-4143). A prisoner 

who was at MSP from 1958 through 1965 stated Ray did 
not Ike Negroes and was capable of kiling Dr. Martin 

Luther King, Jr. (HQ 44-38861-4143).

Ray’s psychological background its also a very 

important avenue of review.. As a result of a voluntary 

psydhatric examination in 1966, Ray was described as . 

having a sociopathic personality, antisocial type with 
anxiety and depressive features (HQ 44-38861-3505). In 

I954, a prison sociologist stated that Ray’s delinquencies 

seem due to impulsive behavior, eseeially when druking 

(HQ 44-38861-3335). These characteristies and comments 

about: Ray sup^rt the opinion of psychologist Dr. Mark 

Freeman. While Ray was in Los Angeles he was a patient 

of D. Seaman, at. Freeman tel^ves that Ray was potertiolly 

capable of assassination, was a self-motivated person who 

could act alone, and likely famtnsiedi on being someone 

important. '

Theri were two matters involvng Ray and blacks 

white outsit prison which shed some light on whether his 
hatred of WLacte and need for kportannce and profit could 

have motivated him to murder. Wale in Mexico in the fail
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of 1967, Ray associated with a Medcan woman, Ima 

Morales, in the City of Puerto vaJarOu Morales admitted 

spending considerable time with him and recalls an incident 

that took place on Sunday, October 29th. She and Ray were 

seated at a table in a bar and were drirkdhg when four 
blacks and several white persons arrived and were seated 

at another table. She stated that Ray kept goading the 

blacks for some reason. Thereeater, Ray left his table 

to go to his car, and when he returned he asked her to 
feel his pocket. Morales did and felt a pistol in his 
pocket. Ray stated to Morales that he wanted to k.H the 

blacks. He then continued to be insultig and when the 

blacks left he stated he wanted to go after them. Morales, 

however, told him it was tme for the police to arrive to 

check the establihment and Ray stalled he wanted nothing to 
do with the police, thereby terminating the incictent (HQ 44­

38861-2073). .

A second incicent took place during Ray's stay in 

Los Angeles. James E. Morison, a bartender at the Rabat's 

Fortt Club there, identifecd Ray as a frequent customer. 

Morrison said that on one occasion Ray became engaged in a 

political discussion with him regarding' Robert Kennedy and 

George Wallace. Ray became, rather incensed and vehemently 

supported Wallace. On another occas:ilt, Ray had had a
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discussion with Pat GoodeH, a frequent female customer, 

concerning; blacks and the civil rights movement. Ray became 

very iiwolvd and began dragging Goodell towards tie door 

sayag, "I’ll drop you off in Watts and w’ll see how you 

Ike it there" (HQ 44-38861-3557). Ray then supposedly wait 

outsit and had to fight two persons, ora being black (H^, 

pp. 96-98). ' ’

Thus, it seems dear that Ray openly displayed a 

strong racist lttttdl towards binds. Whle hi prison, 

Ray stated he would k.ll Dr. King if given the opportou.ty 

and Ray was prepared to threaten or attack black persons 

in Puerto V-Harta, Medico, with a weapon for apparently 

a racial, r^son. These events and occurrncces loading to 

the assassination of Dr. King and tia assassination itself 

certainly do not illsstlale a single, conclusive moire. 

Yet, Ray’s apparent hatred for tte dd! rights moment, 

his possible yearning for recognition, and a desire for a 

potential. quick profit may have, as a whole, provided 

sdfficint impetus for him to act, and to act aline.

3. Sources Of Funds

Shortly after the s^ch for Ray began, it was 

recognized that he had traveled extensively foUwing hfo 

isc1p1 fora the Missouri Penitentiary. Moreover, m adfotira
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